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§ 12
Genomgång av närvarande ledamöter samt val av 
protokollsjusterare och datum för justering 

Beslut 
Johan Kling (C) och Salar Rashid (S) utsågs att justera dagens 
protokoll.
 
Justering sker digitalt den 4 juni 2020.
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§ 13
Godkännande av dagordningen 

Beslut 
Stadsdelsnämnden fastställer dagordningen i enlighet med förslag 
till beslut.
En övrig fråga anmäldes:

 En levande sommar för barn och unga, skrivelse från 
Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Feministiskt 
initiativ, som sitt ersättaryttrande.
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§ 14
Svar på medborgarförslag om att öppna en fritidsgård för 
ungdomar 15-18 år i Sätra några kvällar i veckan, nu 
beslut om utvärdering 
-svar på medborgarförslag/beslutsärende
SKHLM 2019/733

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag om att 
utvärdera fritidsverksamheten under hösten 2020.

Sammanfattning av ärendet 
Fritidsgården för ungdomar 16–19 år i Sätra startades i december 
2019 på prov. Avsikten var att utvärdera fritidsverksamheten under 
våren 2020 för att sedan föreslå ett eventuellt permanentande av 
verksamheten.
Förvaltningen bedömer att det är för tidigt att utvärdera 
fritidsverksamheten då den har påverkats av den pågående krisen 
gällande Covid-19. Förvaltningen gör därmed bedömning att skjuta 
fram utvärderingen av fritidsverksamheten till hösten 2020.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/733-13 (Godkänd - R 1) Utvärdering av 

fritidsgården i Sätra.
 SKHLM 2019/733-10 (Godkänd - R 2) Fritidsgård för 

ungdomar 15-18 år.
 SKHLM 2019/733-8 §27 den 28 november 2019, 

Skärholmens stadsdelsnämnd Medborgarförslag om att 
öppna en fritidsgård för ungdomar 15-18 år i Sätra några 
kvällar i veckan

 SKHLM 2019/733-11 733.
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§ 15
Svar på medborgarförslag om att ändra på öppettiderna 
på fritidsgården i Sätra till att ha öppet en dag i helgen 
-svar på medborgarförslag
SKHLM 2020/84

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som
svar på medborgarförslaget.

Sammanfattning av ärendet 
Medborgarförslaget föreslår att ändra öppettiderna på fritidsgården i
Sätra för att ha öppet en dag i helgen.
Förvaltningen har för avsikt att genomföra en utvärdering av
fritidsverksamheten i Sätra under hösten 2020.
Förvaltningen bedömer att det är lämpligt att beakta
medborgarförslaget gällande justering av öppettiderna i samband
med utvärderingen om det visar sig att fritidsverksamheten i Sätra
ska permanentas.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2020/84-5 (Godkänd - R 1) Svar på 

medborgarförslag om att ändra på öppettiderna på 
fritidsgården i Sätra.

 SKHLM 2020/84-6 Fritidsgård.
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§ 16
Svar på tre medborgarförslag om hundrastgård och 
hundbadplats 
-svar på medborgarförslag
SKHLM 2019/946

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och
lämnar det som svar på medborgarförslagen.

Sammanfattning av ärendet 
Det har kommit in tre medborgarförslag till Skärholmens
stadsdelsnämnd som berör inhägnande av hundrastplatser inom
Sätraskogens naturreservat.
Förvaltningen är positiv till inhägnande av hundrastområdet vid
Skärholmsbäcken samt av inhägnande av hundbadet vid
Sätrastrandsbadet. Förvaltningen ansöker om trygghetsmedel för att
kunna genomföra investeringarna, under förutsättning att nämnden
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/946-6 (Godkänd - R 5) Inhägnat 

hundrastområde mellan Sätra och Skärholmen.
 SKHLM 2019/946-4 Hundrastgård.
 291888 Bilaga 3
 SKHLM 2019/946-9 Dnr SKHLM 2019/387 Svar på 

Medborgarförslag om att hägna in hundbadplatsen.
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§ 17
Svar på skrivelse om generella effektiviseringar 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
-svar på skrivelse
SKHLM 2019/1045

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på skrivelsen.

Sammanfattning av ärendet 
Vänsterpartiet har inkommit med en skrivelse om besparing genom 
generella effektiviseringar i Skärholmen stadsdelsnämnd. 
Skribenterna framför att stadsdelsnämnderna gavs totalt ett 
besparingskrav på 250,5 mnkr i 2020 års budget. Mot bakgrund av 
detta önskar skribenterna svar på ett antal frågor.
I stadsdelsnämndens verksamhetsplan och budget för 2020 är 
kärnverksamheten prioriterad. Verksamhetsmålen tar sikte mot 
ambitionshöjningar från föregående år. I stadens budget för 2020 är 
tydligt uttalat att nämnderna ska samverka med varandra så att det 
kommer medborgarna till gagn. Förvaltningen kommer under året 
att noggrant mäta effekterna av detta och bedömer att det i stort 
motsvarar de besparingar som nämnden fått. Skrivelsen anses 
besvarad med vad som anges i stadsdelsförvaltningens 
tjänsteutlåtande.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Särskilt uttalande
Ledamoten Anna Laine (V) anmäler för Vänsterpartiet ett särskilt 
uttalande enligt bilaga.
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler att Socialdemokraterna 
ansluter till det särskilda uttalandet.
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) anmäler att Feministiskt 
initiativ ansluter sig det särskilda uttalandet, som sitt 
ersättaryttrande.

Bilaga
Särskilt uttalande, Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande.
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Bilaga, särskilt uttalande, Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande
Skärholmen stadsdelsnämnd
2020-05-28
 
Om generella effektiviseringar i Skärholmens stadsdelsnämnd
Svar på skrivelse från Vänsterpartiet
 
Dnr. SKHLM 2019/1045  
 
Anna Laine m.fl. (V)
 
Särskilt uttalande
 
Svaret från förvaltningen svarar delvis på de frågor som vi ställde i 
skrivelsen. Det är positivt om det främst är samverkan som krävts 
för att kunna göra de besparingar som motsvarar de generella 
effektiviseringarna, och detta utan att personaltillsättningen 
påverkats.
Vi tycker dock inte att vi fått svar på frågorna om 
effektiviseringarna har påverkat möjligheten till löneökningar eller 
kompetensutveckling inom förskolan eller andra 
utförarverksamheter. Vi tycker inte heller att vi har fått svar på om 
besparingarna påverkat bedömning av enskildas ansökningar av 
insatser enligt SoL och LSS eller valet av insatser, samt inte heller 
hur många ärenden socialsekreterare och biståndshandläggare ska 
handlägga. Dessa frågor önskar vi att få svar på från förvaltningen 
för att vi ska få en heltäckande bild av vilken påverkan som de 
pålagda besparingarna i form av generella effektiviseringarna har.
 

Handlingar i ärendet
 291615 (Godkänd - R 2) Generella effektiviseringar i 

Skärholmens stadsdelsnämnd
 SKHLM 2019/1045-1 Skrivelse; Om generella 

effektiviseringar Skärholmens stadsdelsnämnd.
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§ 18
Tillägg till delegationsordningen för Skärholmens 
stadsdelsnämnd 
-beslutsärende
SKHLM 2019/523

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner följande ändring och tillägg till
delegationsordningen:
1. Beslut att rättidspröva överklagan enligt 45 §
förvaltningslagen av beslut fattade av stadsdelsnämnden
eller sociala delegationen delegeras till biträdande
enhetschef.
2. Rätt att fatta beslut enligt socialtjänstlagen som inte redan
finns i befintlig delegationsordning delegeras till
avdelningschef.
3. Under anmärkningar där idag framgår att ”Denna delegation 
gäller som komplement till befintlig delegation enligt SoL” 
komplettera med följande punkter
 

 Om beslut fattas enligt denna delegation skall nämndens 
ordförande samt vice ordförande skyndsamt informeras.

 Att dessa beslut anmäls vid nästa nämndssammanträde.

Sammanfattning av ärendet 
Stadsdelsnämndens beslutsfattande regleras enligt 6 kap. 37-39 §§
kommunallagen. Där framgår att nämnden får uppdra åt anställd att
besluta i visst ärende eller viss grupp av ärenden. Förvaltningen
föreslår biträdande enhetschef som lägsta delegat vad gäller att
rättidspröva överklagan av beslut som fattats av stadsdelsnämnden
eller dess sociala delegation.
Stockholms stads krisledningsnämnd kan komma att fatta beslut
som snabbt behöver kunna verkställas i stadsdelen.
Delegationsordningen behöver därför vara uppdaterad med en
skrivning om att avdelningschef har rätt att fatta beslut enligt
socialtjänstlagen, som en komplettering till befintlig delegation.

Förslag till beslut
Ordförande Johan Kling (C) anmäler för Moderaterna, Liberalerna, 
Centerpartiet och Miljöpartiet ett förslag till beslut enligt bilaga.
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler att Socialdemokraterna 
ansluter sig till förslaget.
Ledamoten Anna Laine (V) anmäler att Vänsterpartiet ansluter sig 
till förslaget.
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler att Sverigedemokraterna 
ansluter sig till förslaget.
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Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) anmäler att Feministiskt 
initiativ ansluter sig till förslaget, som sitt ersättaryttrande.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar på  Moderaterna, Liberalerna, 
Centerpartiet, Miljöpartiet, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet, 
Sverigedemokraterna och Feministiskt initiativs, som sitt 
ersättaryttrande,  förslag till beslut och hör bifall därtill.
 

Bilaga
Förslag till beslut, Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och 
Miljöpartiet, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet, 
Sverigedemokraterna och Feministiskt initiativs, som sitt 
ersättaryttrande.
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Bilaga, förslag till beslut Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet 
och Miljöpartiet, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet, 
Sverigedemokraterna och Feministiskt initiativs, som sitt 
ersättaryttrande.
2020-05-28
Skärholmens stadsdelsnämnd
 
Tillägg till delegationsordningen för Skärholmens stadsdelsnämnd
SKHLM 2019/856
 
Johan Kling (C) m.fl.
Elisabeth Johnson (M) m.fl.
Martin Vallas (L) m.fl.
Sara Grolander (MP) m.fl.
 
 
Med anledningen av den speciella situationen som nu råder är det 
rimligt att förvaltningen är snabba i beslut och att vi enkelt kan 
genomföra de beslut som kommer från krisledningsnämnden. 
Därför är det rimligt att vi i enlighet med förvaltningens förslag ger 
avdelningschefen ett utökat mandat. Dock är det viktigt att vi inte 
glömmer bort rapporteringen gentemot de förtroendevalda.
 
Med anledning av detta föreslår vi nämnden besluta:
 

 Att delvis godkänna förvaltningens förslag.
 

 Att därutöver att under anmärkningar där idag framgår att 
”Denna delegation gäller som komplement till befintlig 
delegation enligt SoL” komplettera med följande punkter

 
Om beslut fattas enligt denna delegation skall nämndens ordförande 
samt vice ordförande skyndsamt informeras.
Att dessa beslut anmäls vid nästa nämndssammanträde.
 

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2019/523-17 (Godkänd - R 1) överklagan och 

Covid-19.
 291864 Bilaga 1 20200528
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§ 19
Tillsättning av HSL-ansvarig chef på Sätra vård- och 
omsorgsboende 
-beslutsärende
SKHLM 2020/190

Beslut 
Skärholmens stadsdelsnämnd utser Emilie Engbo till
verksamhetschef för hälso- och sjukvården på Sätra vård- och
omsorgsboende från och med den 1:a maj 2020.

Sammanfattning av ärendet 
I egenskap av vårdgivare på Sätra vård- och omsorgsboende ska
Skärholmens stadsdelsförvaltning tillse att det finns en
verksamhetschef för hälso- och sjukvården. I samband med nya
chefsrekryteringar till Sätra vård- och omsorgsboende, som ett led i
att förstärka ledarskapet och utveckla verksamheten föreslår
förvaltningen en ny tillsättning av verksamhetschef. Emilie Engbo
har adekvat erfarenhet och kompetens för att genomföra uppgiften i
enlighet med lagens intentioner. Hon är bland annat legitimerad
sjuksköterska och kommer närmast från Region Stockholms 
Hälsooch
sjukvårdsförvaltning där hon arbetat som utredare.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2020/190-2 (Godkänd - R 1) Tillsättning av HSL-

ansvarig chef på Sätra vård- och omsorgsboende.
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§ 20
Tertialrapport 1, 2020 
-beslutsärende, omedelbar justering
SKHLM 2020/280

Beslut 
1. Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens
förslag till tertialrapport 1 inklusive bilagor och
överlämnar den till kommunstyrelsen och stadens
revisorer.
2. Skärholmens stadsdelsnämnd begär budgetjustering om
0,6 mnkr för trygghetsskapande åtgärder avseende
hundrastgård och inhägnande av hundbad.
3. Skärholmens stadsdelsnämnd begär budgetjustering om
0,57 mnkr för trygghetsskapande åtgärder avseende
odling och utomhuskök.
4. Skärholmens stadsdelsnämnd begär budgetjustering om
1,3 mnkr för medel för lokaländamål avseende
återställningskostnader för förskolelokal.
5. Skärholmens stadsdelsnämnd begär budgetjustering om
0,5 mnkr för medel för lokaländamål avseende
återställningskostnader för lokal avsedd för daglig
verksamhet i Skärholmen.
6. Skärholmens stadsdelsnämnd begär budgetjustering om
0,2 mnkr för medel för lokaländamål avseende
återställningskostnader för lokal.
7. Skärholmens stadsdelsnämnd begär budgetjustering om
1,9 mnkr för medel för lokaländamål avseende
återställningskostnader för lokal avsedd för daglig
verksamhet i Vårberg.
8. Skärholmens stadsdelsnämnd begär budgetjustering om
0,5 mnkr för medel för lokaländamål avseende
återställningskostnader för lokal avsedd för daglig
verksamhet och socialpsykiatri i Bredäng.
9. Beslutet förklaras omedelbart justerat.

Sammanfattning av ärendet 
Skärholmens stadsdelsförvaltning bedömer att nämnden bidrar till 
att uppnå
kommunfullmäktiges tre inriktningsmål och att arbetet, trots 
pandemin av covid-19, i stort
pågår i enlighet med verksamhetsplan.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.
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Särskilt uttalande
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga 1.
Ledamoten Anna Laine (V) anmäler för Vänsterpartiet ett särskilt 
uttalande enligt bilaga 2.
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga 3.

Ersättaryttrande
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) anmäler för Feministiskt 
initiativ ett ersättaryttrande enligt bilaga 4.

Bilaga 1
Särskilt uttalande, Socialdemokraterna

Bilaga 2
Särskilt uttalande, Vänsterpartiet

Bilaga 3
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna

Bilaga 4
Ersättaryttrande, Feministiskt initiativ
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Bilaga 1, särskilt uttalande Socialdemokraterna
Skärholmens Stadsdelsnämnd
 
2020-05-28
Tertialrapport 1 2020 för Skärholmens stadsdelsnämnd
Dnr: SKHLM 2020/280
 
Salar Rashid (S)
Särskilt uttalande 
Corona-pandemin har drastiskt förändrat vårt samhälle. Spridningen 
av coronaviruset och försöken att begränsa smittspridningen innebär 
idag stora utmaningar för vårt samhälle, staden och 
stadsdelsförvaltningens verksamheter. Osäkerheten gällande 
effekterna av pandemins fortsatta utveckling är mycket stor. 
Tertialrapporten för januari till april år 2020 ska redovisa för hur 
och i vilken omfattning nämnden bidrar till att uppfylla 
kommunfullmäktiges mål, det ekonomiska utfallet, samt en prognos 
för helåret.
Bortsett från den mycket svåra situationen inom äldreomsorgen och 
sjukvården, så har effekterna av pandemin slagit hårt på 
Stockholmsregionen. Stockholms stads arbetsmarknad och tillväxt 
har påverkats i allra högsta grad. Vi vet att flera av stadens 
basnäringar (bland annat besöksnäring, hotell- och restaurang, delar 
av handeln) och tjänstesektorn står stilla idag. Kostnader relaterade 
till arbetslöshet, ekonomiskt bistånd och social välfärd ökar. 
Företag går i konkurs, permitteringar och varsel har ökat markant. I 
stockholmsregionen har antalet arbetslösa ökat med nästan 60 000 
personer. 
Det rapporteras att smittspridning, antal inlagda inom 
intensivvården IVA och höga dödstal särskilt har drabbat 
befolkningen i våra Stockholmsförorter. Förutom situationen på 
Järvaområdet har vi kunnat följa en ökad smittspridning i våra södra 
stadsdelar. Skärholmen och Söderort befinner sig i en mycket tuff 
situation just nu – där smittspridningen är som störst. Detsamma 
gäller för arbetslösheten där prognoser visar att Skärholmen är en av 
de stadsdelar där arbetslösheten ökar som mest.
Stadsdelsnämnden i Skärholmen har fått en central roll i att ge 
trygghet, säkerhet och en bra välfärd till alla invånare. Vår personal 
har med sitt arbete gjort enastående insatser för att alla ska kunna ta 
sig igenom krisen med tryggad hälsa och säkerhet. De förtjänar de 
bästa av förutsättningar för detta arbete. Något som staden inte 
alltid lyckats ge dem. Politiken måste nu rikta in sig än mer inom 
detta område. I rapporten redogörs för hur förvaltningen arbetar 
med de uppdrag de fått i budget och det är glädjande att se hur vår 
verksamhet, trots de ekonomiska förutsättningar den blågröna 
majoriteten ålagt dem, gör sitt bästa för att kunna leverera en 
välfärd av hög kvalitet till stadens invånare.
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De förutsättningar de får i en budget som prioriterar lägre skatt 
framför välfärd märks nu i verksamheterna. När 
kommunfullmäktiges borgerliga majoritet efter valet 2018 beslutade 
om en lägre skattesats lovade de att skola och omsorg inte skulle 
drabbas. Inte heller ambitionerna för bostadsbyggande och 
infrastruktur skulle påverkas. Men nu ser vi uppenbara risker att 
dessa löften inte kommer hållas för år 2020. 
Trots att hela världen under de för rapporten aktuella månaderna 
befunnit sig i en pandemi, som ger direkta effekter på stadens alla 
verksamheter, bedöms stadens mål till stora delar uppfyllas. Detta 
är särskilt anmärkningsvärt när det kommer till äldreomsorgen, som 
drabbats hårt under just de aktuella månaderna. Att målet ”I 
Stockholm har äldre en tillvaro som präglas av hög kvalitet, 
trygghet och självbestämmande” anses som helt uppfyllt är därför 
förvånande. Nämnden bör inte anse målet som uppfyllt.
Under pandemin har personalfrågan rätteligen blivit högaktuell. 
Personalkontinuiteten har visat sig vara avgörande även i denna 
krissituation. Den orimligt höga andelen timanställda inom 
äldreomsorgen måste minska. Även ur smittskyddssynpunkt är detta 
avgörande. Besluten av den politiska majoriteten att ta bort stadens 
mål för att minska tidsbegränsade anställningar har visat sig vara 
direkt kontraproduktiva. Det är mycket angeläget att större fokus 
läggs på personalens arbetsvillkor. Vi stod redan innan pandemin 
inför en stor utmaning med kompetensförsörjningen i staden och 
har lagt ett antal förslag för att förbättra bland annat arbetsvillkoren 
i staden, vilka inte hörsammats.
Att vara chef inom omsorgen är ett tungt ansvar, där många redan 
innan pandemin haft en oerhört stor arbetsbörda. Det visar sig 
tydligt nu i stadsdelarna där personalen är utarbetad och där chefer 
måste hyras in för att klara den uppkomna situationen. Chefernas 
situation måste förbättras och deras förutsättningar behöver ändras 
för att ge dem möjlighet att klara sina uppdrag. Goda arbetsvillkor 
och fasta anställningar är inte bara nyckelfaktorer när det gäller att 
kunna rekrytera utan också för att behålla medarbetares kompetens.
En hög personalkontinuitet i verksamheterna bidrar i stor grad till 
att staden ska kunna bibehålla och utveckla en hög kvalitet i 
välfärden. Vi måste skapa förutsättningar för dem som redan arbetar 
inom vård och omsorg att vilja, orka och kunna arbeta kvar. 
Otrygga anställningar kommer varken leda till ett hållbart arbetsliv 
eller en högre kvalitet för den enskilde. Inte heller kommer de 
innebära att fler att lockas till att vilja arbeta med vård och omsorg. 
Grundbemanningen behöver öka, för att minska användningen av 
timanställningar, för att höja kvaliteten och för att förbättra 
arbetsmiljön. Vi vill även se fler bemanningsenheter, med 
fastanställda heltidsvikarier som ska kunna täcka upp då ordinarie 
personal är frånvarande, vilket kommer att underlätta 
kompetensutveckling och minska den administrativa bördan med att 
ringa in och introducera ny personal i verksamheten. Vi ser nu hur 
staden överanställer personal och inrättar personalpooler. Det är ett 
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arbete som behöver fortsätta även efter att just denna kris är över. 
Vi noterar avslutningsvis att det funnits flera förslag för att stärka 
välfärden genom ökade anslag till skola, förskola och äldreomsorg 
men att dessa avvisats av kommunfullmäktiges borgerliga majoritet. 
Vi beklagar det och hoppas att sådana budgetbeslut kan fattas i bred 
politisk enighet inom kort.
Äldreomsorgen och förskolan är inte överbudgeterade i Stockholm. 
Våra anställda förtjänar bättre förutsättningar – både avseende 
anställningsvillkor och sett till bemanning.
Vi står inför en global konjunkturnedgång som kommer drabba 
även vår stad och vår stadsdel. Ska vi lyckas begränsa effekterna av 
denna är det angeläget att staden nu, tillsammans med stat och 
region, höjer ambitionerna för utbildnings- och 
arbetsmarknadspolitiken så att arbetslösheten blir så låg som 
möjligt. Som en del av detta mål behöver också staden öka 
insatserna för att stödja näringsliv och tillväxt i vår stad. 
Med anledning av pågående pandemi har stadsledningskontoret 
beslutat att stadens medborgarundersökning inte ska genomföras år 
2020, vilket är något vi ställer oss frågande till. 
Förskoleverksamhet
Under pandemin har barnomsorgens verksamheter drabbats hårt av 
sjukfrånvaro, vilket kommer att ge stora konsekvenser för resten av 
året. Bemanningsenheter med fastanställda vikarier hade otvetydigt 
underlättat enheternas arbete under denna period.
För verksamhetsåret 2019 nådde endast 50 % av Skärholmens 
förskolor årsmålen.
Förskolan är den viktigaste verksamheten för att kunna ge alla barn 
en likvärdig start i livet. Dessa utmaningar kommer bli än svårare 
under pandemin. Bemanningsfrågan har sedan tidigare varit en stor 
utmaning för våra förskolor i Skärholmen. Bemanningsfrågan är 
viktig utifrån både barnens, personalens och vårdnadshavarnas 
perspektiv. Varje barn måste vara tryggt med personalen som de 
spenderar sina dagar med, och vårdnadshavarna ska känna trygghet 
när de lämnar på morgonen. Samtidigt måste personalen veta att de 
har kollegor och en rimlig arbetsbelastning. Därför borde 
Skärholmens stadsdelsnämnd utreda möjligheten till att införa 
förstärkningsteam för vikarier. Vi har redan tidigare i 
februarinämnden lyft frågan om en handlingsplan för att höja 
kvalitén för våra förskolor i Skärholmen. Dessa åtgärder hade 
kunnat ge för förskoleverksamhet bättre förutsättningar att klara av 
verksamhet bättre under pandemin. Förvaltningens planer på att 
starta upp ett nytt system för vikariehantering inom förskolan har nu 
blivit uppskjutna.
Äldreomsorg
Förutom att säkerställa att de anställda har bra arbetsvillkor, rimliga 
scheman och ett närvarande ledarskap behöver förutsättningarna för 
kompetensutveckling förbättras.
Vi ser hur utbildningar avbryts utan att kostnaderna för 
vikarietäckning tagits i anspråk, vilket innebär att de går tillbaka till 
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arbete istället för att studera klart. Bemanningsenheter med fast 
anställda vikarier och höjd grundbemanning anser vi underlätta 
kompetensutvecklingen för verksamheterna. Kommunikationen 
mellan staden och utförarna måste säkerställas och kanaler för att 
regelbundet sprida och inhämta information måste finnas. Kraven 
på att utförarna tillhandahåller tillämplig skyddsutrustning och 
tvättar arbetskläder måste skärpas och följas upp. För att kunna följa 
de basala hygienrutinerna måste förvaring av handtvål, handsprit 
och pappershanddukar säkerställas hos den enskilde 
hemtjänsttagaren.
Förvaltningen skriver att den största anledningen till att medarbetare 
avhåller sig från verksamheten har varit på grund av egen sjukdom 
eller misstänkt smitta. Hemtjänsten har som mest haft mer än 50 % 
frånvarande medarbetare under en dag. Hemtjänsten är den 
verksamhet som varit mest sjukdomsdrabbad. Personal från 
förskolan har förstärkt inom hemtjänsten och nyanställningar har 
gjorts löpande sedan början av april.
Här måste vi se till att heltid ska vara en norm inom äldreomsorgen. 
AVA-anställningar undvikas och timanställningar likaså. Utförare 
inom hemtjänsten ska inte bara erbjuda heltid och fast anställning – 
utan förvaltningen måste även ha tydligare arbetsmetoder för att 
detta ska bli verklighet.  Ur kompetenssynpunkt är det viktigt att ha 
en stor andel fast anställd personal. När majoriteten vill se en ökad 
kompetens hos äldreomsorgens medarbetare samt att all 
tillsvidareanställd personal har goda språkkunskaper och 
grundutbildning gäller det i verkligheten långt ifrån alla som arbetar 
med de äldre. Inte heller blir målet om att all tillsvidareanställd 
personal ska ha grundutbildning ett särskilt omvälvande mål att nå, 
då äldreomsorgen till nära en fjärdedel bemannas av timanställda, 
vilket drabbar den enskilde direkt, som får en minskad personal-, 
tids- och omsorgskontinuitet.
Det finns en överenskommelse mellan SKR och Kommunal från 
april 2017 då man tog ett beslut om en yrkesutvecklingstrappa för 
vård och omsorg. I den överenskommelsen finns 800 poäng och 
1500 poäng medräknade. 800 poäng motsvarar vårdbiträde och 
1500 poäng motsvarar undersköterska. Vi anser att även 
Stockholms stad bör följa överenskommelsen.          
Ekonomiskt bistånd
Förvaltningen skriver att behovet av ekonomiskt bistånd har 
minskat. Det finns dock stora eftersläpningar inom 
arbetslöshetssiffrorna p.g.a. pandemin. Antalet bidragssökande 
familjer kommer med all sannolikhet att öka ytterligare under resten 
av året med tanke på att Stockholm har en stor andel tidsbegränsade 
anställningar i tjänstesektorn och hälften av rikets alla varsel och en 
tredjedel av alla permitteringar drabbar stockholmare.
Arbetslösheten har redan visat sig öka som mest i Skärholmen och i 
övriga ytterstaden. 
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Förvaltningen har sedan tidigare en nära samverkan med Jobbtorg. 
En handlingsplan och beredskap måste komma till för hur vi möter 
den prognostiserade ökningen av arbetslösa. 
Här hade de blågröna under mandatperioden kunnat öka antalet 
Stockholmsjobb, som har visat sig vara effektiva för att minska 
antalet personer som är beroende av ekonomiskt bistånd. 
Förvaltningen skriver även att det finns även en risk att personer 
med OSA-anställning och Stockholmsjobb omplaceras eller sägs 
upp i förtid. Vilket är ytterst beklagligt. Det kommer som 
förvaltningen skriver att skapa psykisk lidande för dem och 
merarbete för personer som arbetar med arbetsmarknadsinsatser.
Feriejobb
Anledningen till att målen inte kommer att nås är att vård- och 
omsorgsboenden, förskolor och LSS-boenden inte kan ta emot 
några unga i sommar. Dock finns det alla möjligheter att erbjuda 
unga jobb i t.ex. parkarbete och offentliga miljöer och vi vill 
uppmana förvaltningen att vara kreativ när det gäller att hitta 
ersättningsjobb för dem som försvunnit.
Unga kommer som förvaltningen skriver att påverkas mycket 
negativt genom minskade möjligheter till feriejobb. Förvaltningen 
befarar att ännu fler unga och unga vuxna kommer att hamna 
utanför arbetsmarknaden och vara i behov av omfattande insatser 
för att närma sig arbetslivet efter det att pandemin är över. Det är ett 
arbete som förvaltningen måste ta tag i nu.
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Bilaga 2, särskilt uttalande, Vänsterpartiet
Skärholmen stadsdelsnämnd
2020-05-28
Tertialrapport Tertial 1 2020 för Skärholmens stadsdelsnämnd
Dnr. SKHLM 2020/280  
 
Anna Laine m.fl. (V)
 
Särskilt uttalande
Den rådande corona-pandemin har haft en stor påverkan på hela 
samhället och vi vet ännu inte hur situationen kommer att utvecklas 
under sommaren och till hösten. Många verksamheter klarar sig 
igenom denna tid men om det blir mer långvarigt kan effekterna bli 
mycket större. Det både har och kommer att få stor påverkan på 
stadsdelsnämndernas ansvarsområden. Något som pandemin har 
visat oss alla är behovet och vikten av en stark och hållbar offentlig 
sektor. Det är det offentliga som hållit uppe många privata företag 
för att säkerställa att pandemin inte får än större ekonomiska 
konsekvenser. Det är det offentliga som ser till att det finns allt från 
förstärkningsteam inom hemtjänsten som även kan ta hand om 
smittade brukare från de privata utförarna till förskola under 
sommaren för all den personal inom vården som kanske inte 
kommer att kunna ta ut sin semester.
Stadsdelsnämndens verksamheter gör ett fantastiskt arbete för att 
upprätthålla välfärden under denna svåra situation. Vi hoppas att de 
framöver ska tackas genom att mer resurser tillskjuts dessa 
verksamheter både genom de utlovade generella statsbidragen men 
också genom att i kommande budget få tillräckliga resurser för att 
utveckla sina verksamheter och för att förbättra arbetsmiljön och 
höja lönerna för alla de som bär upp välfärden. Vi vill också 
framhålla att det just nu är en märklig ekonomisk situation som 
stadsdelsnämnderna står inför där de får ökade kostnader som följd 
av pandemin men samtidig så ligger exempelvis krav på 
effektiviseringar, alltså besparingar, kvar.
Till att börja med vill vi framhålla att de indikatorer och mål som 
nämnden har att förhålla sig till ibland kan bli missvisande mot 
verkligheten. Exempelvis målet om att I Stockholm når barn sin 
fulla potential då Stockholms skolor och förskolor är de bästa i 
Sverige, detta mål anses uppfyllt och det kan det nog vara utifrån att 
det som är stadsdelens uppgift inom det målet är att ha en bra 
kvalitet inom förskolan, men det kan ändå bli en aning missvisande 
när vi vet att över 17 procent av hushållen inom stadsdelen 
identifieras som utsatta. Och detta kommer såklart att påverka alla 
de barn som omfattas.
Äldreomsorgen prognostiserar ett underskott på 2 mnkr som till 
största del härrör från hemtjänsten i egen regi. Underskottet 
beskrivs beror på högre personalkostnader jämfört med budget, 
vilket såklart inte är märkligt under rådande omständigheter. 
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Förvaltningen skriver att man arbetar kontinuerligt med att förbättra 
ekonomin genom löpande uppföljningar av personalproduktivitet. 
Vi anser att en bättre lösning är att verksamheten tilldelas 
nödvändiga resurser för att möjliggöra både en god hemtjänst för de 
som är i behov av den och god arbetsmiljö för personalen där de 
inte behöver bli än mer pressade i en redan pressad situation.
För ekonomiskt bistånd prognostiseras för närvarande en budget i 
balans. Men förvaltningen ser en ökning av ansökningar om 
ekonomiskt bistånd till följd av rådande läget med covid-19 och 
framhåller även att förändrade riktlinjer för vilka grupper som kan 
beviljas bistånd medför en risk för ökade kostnader. Denna 
utveckling behövs följas noggrant och från centralt håll säkerställas 
att stadsdelsnämnden får tillräckliga resurser för att möta de ökade 
behoven inom ekonomiskt bistånd utan att behöva omfördela 
resurser internt.
För Stadsmiljö prognostiseras ett överskott om 0,1 mnkr jämfört 
med budget vilket förklaras av att man gjort besparingar av 
driftkostnader. Det känns märkligt att man gjort besparingar inom 
drift inom stadsmiljö samtidigt som målet om att Skärholmens 
offentliga rum är välskötta endast uppfylls delvis, och det förklaras 
endast delvis av pausade projekt som en följd av pandemin. Även 
här ser vi behov av att få tillräckliga resurser för att kunna uppnå 
uppsatta mål och vill framhålla att det inte är rimligt att det i 
dagsläget inte är så att resurser matchar uppställda mål. Detta blir än 
viktigare med tanke på den planerade nybyggnationen i området 
som leder till att fler människor kommer att vistas i de offentliga 
rummen vilket ökar slitage och behov av löpande underhåll och 
rengöring.
Stöd- och service för personer med funktionsnedsättningar 
prognostiserar ett underskott på 10 mnkr vilket gör det tydligt att 
deras budget inte är tillräcklig för deras uppdrag.
Vidare vill vi framhålla att det i flera fall lyfts frågan om att det 
behövs utökad kompetens hos personalen och att även det är ett 
område som kan komma att behöva ekonomiska resurser för att 
göra det möjligt. Under föregående mandatperiod fanns en 
kompetensutvecklings fond för detta ändamål och Vänsterpartiet 
har motionerat om att de kvarvarande resurserna i den ska fördelas 
för ändamålet och att det kan behöva utökade medel för 
kompetensfonden.
Vi ser också att förvaltningen påbörjat ett arbete med att undersöka 
kulturhistoriska värden inför kommande planer och åtgärder. Vi 
hoppas att förvaltningen uppmärksammar och offentligt synliggör 
de arkeologiska analyser av fynd i marken som visar på migration 
som historisk process, för att därmed möjliggöra en ökad 
inkluderingen av de olika grupper som idag bor inom 
stadsdelsområdet.
Slutligen kan vi konstatera att det behövs mer resurser till 
stadsdelsnämndens verksamheter för att det ska bli möjligt att nå 
uppsatta mål och möta de stora utmaningar som följer av corona-
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pandemin. Vi hoppas att den borgerliga majoriteten tillskjuter 
nödvändiga resurser, även om det skulle innebära att flytta fokus 
från låg kommunalskatt till hög kollektiv kompetens och social 
hållbarhet.
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Bilaga 3, särskilt uttalande Sverigedemokraterna
Skärholmens stadsdelsnämnd
2020-05-28
Diarienummer: SKHLM 2020/280
Tapani Juntunen m.fl (SD)
Tertialrapport Tertial 1 2020 för Skärholmens stadsdelsnämnd
 
Särskilt uttalande                                          

Vi sverigedemokrater noterar att förvaltningen i stadsdel 
Skärholmen befinner sig i ett ansträngt läge, vilket under rådande 
omständigheter är naturligt. Den medelreserv som finns i 
förvaltningen, under posten nämnd och administration, har redan nu 
under tertial 1 tagits i anspråk. Det som just därför är 
anmärkningsvärt är att inga inplanerade icke akuta åtgärder i 
parkmiljö har pausats. Den blågröna majoritetens ambition att 
omprioritera resurser lyser med sin frånvaro. Det finns inplanerade 
projekt, som det vore fel att kalla investeringar i ordets rätta 
bemärkelse, där återbetalningstiden motsvarar flera hundra år. 
Dylika projekt ska tydligen ändå genomföras.
Under många goda år i högkonjunktur har staden ägnat tid åt att 
låna pengar. Nu i sämre tider väljer den sittande blågröna 
majoriteten att driva verksamheten som om Coronakrisen och 
lågkonjunktur inte redan vore ett faktum. Vår bestämda åsikt är att 
arbetet med att strama upp budgeten är något som behöver aktiveras 
tydligt och omgående i samtliga av stadens nämnder, facknämnder 
och stadsdelsnämnder likaså. Syftet är som alltid att värna 
kärnverksamhet, skattebetalarna, och medborgarnas trygghet.
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Bilaga 4, ersättaryttrande Feministiskt initiativ
2020-05-28
 
Tertialrapport Tertial 1 2020 för Skärholmens stadsdelsnämnd
Dnr. SKHLM 2020/280
Sissela Nordling Blanco (Fi)
 
Ersättaryttrande
 
Den rådande covid-19 pandemin har haft och har stor påverkan på 
stadsdelsnämndens verksamhet och på dess invånare. Många 
medarbetare har varit hårt pressade i hela staden och inte minst i 
stadsdelarna. Det är till största del lågavlönade kvinnor inom 
välfärdsyrken som nu också fått ta störst ansvar och risker genom 
sina arbeten inom vård och omsorg. Pandemin har samtidigt slagit 
hårt mot redan utsatta grupper. Det ser vi i Skärholmen som ett av 
de socioekonomiskt utsatta områden som drabbats av högst andel 
insjuknade och avlidna. Vi ser det också i kvinnojourernas 
vittnesmål om att våldet i nära relationer och mäns våld mot 
kvinnor och barn riskerar att öka när fler tvingas isolera sig hemma 
med sin förövare. Den ekonomiska utsattheten som följd av 
arbetslöshet slår också oproportionerligt hårt mot de med svagast 
ställning på arbetsmarknaden, såsom unga, nyanlända, kvinnor med 
otrygga anställningar och personer med funktionsnedsättning.
Behovet och vikten av en stark offentlig välfärd, med trygga 
anställningar, goda arbetsvillkor och rättvisa löner har blivit tydliga 
under den rådande pandemin. Det står klart att skattesänkningar, 
nedskärningar, privatiseringar och urholkning av arbetsvillkor 
knappast är rätt väg att gå. De nedskärningar som det grönblåa 
styret har gjort i stadsdelarna bidrar inte till att ta oss ur den här 
krisen.
I tertialrapporten kan vi läsa att fler invånare kommer vara i behov 
av ekonomiskt bistånd, och att det är fler kvinnor än män som är i 
behov av det. Vi har länge uppmärksammat behovet av fler riktade 
insatser för att nå kvinnor långt ifrån arbetsmarknaden. Det var 
därför vi införde stadsdelsmammor som arbetar uppsökande under 
den förra mandatperioden. Vi är glada att arbetet med 
stadsdelsmammor fortsätter och att kvinnor prioriteras. Vi hade 
dock velat se än större insatser för att möta det stora behov som 
finns, därför avsatte vi i vår oppositionsbudget ökade medel för att 
utöka arbetet. Tyvärr är det inget som det grönblåa styret har 
hörsammat i form av ökade resurser. Tvärtom har stadens 
arbetsmarknadsåtgärder skurits ner och det riskerar att bli unga och 
kvinnor i Stockholms förorter som får betala priset. Feriejobben för 
unga har blivit färre med den grönblåa majoriteten och som en följd 
av rådande kris kommer de bli ännu färre än beräknat. Vi anser att 
staden måste göra sitt yttersta för att kompensera för de feriejobb 
som försvinner ute i stadsdelarna.
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I tertialrapporten kan vi också fortsatt se att färre flickor än pojkar 
tar del av stadsdelens fritidsverksamhet. Det är ett problem som 
kräver större insatser från stadsdelen för att åtgärda. Vi beklagar att 
det grönblåa styret dragit in viktiga riktade satsningar för ökad 
jämställdhet som vi införde under förra mandatperioden. Inom 
satsningen på ungas organisering skapades tjejgrupper och 
tjejnätverk runt hela staden som verkade som mötesplats för unga 
tjejer på deras egna villkor. Skärholmen hade en särskild 
projektledare som stöd för att stärka ungas egenmakt och 
organisering som nu har försvunnit. Även demokratimedlen för 
unga har tagits bort vilket lett till att föreningar för unga i området 
har blivit utan stöd och tvingats lägga ned. Det är en utveckling som 
går på tvärs med barnkonventionen, stadens program för ett 
jämställt Stockholm och Agenda 2030.
I en tid då mäns våld mot kvinnor och flickor riskerar att öka har 
stadsdelen satt medborgarvärdarnas arbete med kvinnofika på paus. 
Det finns anledning att ställa in fysiska träffar under en pandemi, 
men med tanke på risken för ökat våld mot kvinnor och flickor 
under krisen finns det en fara i att ställa in den typen av forum utan 
att ersätta det med något annat, då många kvinnor som söker sig dit 
antagligen gör det på grund av att de saknar andra nätverk. Att ställa 
in den verksamheten riskerar då att ytterligare förstärka kvinnornas 
isolering. Stadsdelen borde i stället arbeta aktivt för att nå kvinnor 
som är isolerade med information om vart man kan vända sig för 
stöd under rådande omständigheter.
I sammanhanget är det också oroande att tertialrapporten visar att 
personalomsättningen inom socialtjänsten går i fel riktning då en 
väl fungerande socialtjänst är viktigt för att ge rätt stöd till utsatta 
kvinnor och barn. I vår budget satsade vi på fler socialsekreterare i 
ytterstaden både för att förbättra socialsekreterarnas arbetsmiljö och 
för att skapa bättre förutsättningar för rätt stöd till de som är i behov 
av sociala insatser.
Vi är övertygade om att stadens medarbetare gör vad de kan under 
rådande omständigheter för att hålla igång verksamheterna på bästa 
sätt, men vi vill understryka vikten av att stadsdelarna tillförs de 
resurser som krävs i stället för att pressas ytterligare genom 
ideologiskt motiverade besparingskrav. Om staden ska stå rustad för 
framtida kriser behöver vi en stark välfärd och en politik för ökad 
jämställdhet och jämlikhet.
 
 
 
 

Handlingar i ärendet
 290528 (Godkänd - R 1) Tertialrapport (Skärholmens 

stadsdelsnamnd) efter återkoppling SLK
 289709 Bilaga 01 - SDN 24 T1 2020
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 289703 Bilaga 05 - Uppföljning klimatinvesteringsprojekt - 
Bredängsspåret

 289710 Bilaga 02 - Ansökan medel för trygghetsskapande 
åtgärder - hundrastgård & hundbad

 289711 Bilaga 03 - Ansökan medel för trygghetsskapande 
åtgärder - odling & utomhuskök

 289712 Bilaga 04 - Handlingsplan VBE 2020
 289704 Bilaga 06 - Uppföljning klimatinvesteringsprojekt - 

Sätradalsparken
 289705 Bilaga 07 - Uppföljning klimatinvesteringsprojekt - 

Vårgården
 289706 Bilaga 08 - Sammanställning synpunkter och 

klagomål 2020
 289707 Bilaga 09 - Fryshuset - statistiksammanstallning T1 

2020
 289708 Bilaga 10 - Fryshuset - indikatorer till T1 2020
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§ 21
Översyn av yrket personlig assistent (SOU 2020:01) 
-svar på remiss, omedelbar justering
SKHLM 2020/269

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till beslut och
lämnar det som svar på remissen.

Sammanfattning av ärendet 
Utredningen ”Översyn av yrket personlig assistans” (SOU 2020:01)
har inkommit till förvaltningen för svar som kontorsyttrande.
Utredningens uppdrag var att utreda yrkets arbetsförhållanden,
vilket har definieras som anställningsvillkor, arbetsmiljö samt en
undersökning av vilka arbetsuppgifter som ingår i yrket och hur
anställdas kompetensutveckling hanteras.
Utredningen har identifierat framför allt tre problemområden;
osäkra anställningsvillkor, brister i arbetsmiljön och otydliga
arbetsuppgifter. Problematiken hänger ihop och samverkar med
varandra på ett negativt sätt. Otydlighet i arbetsuppgifter skapar en
osäkerhet som den anställde inte vågar framföra på grund av hens
osäkra anställningsvillkor. Sammantaget ger det en sämre
arbetsmiljö för den personliga assistenten vilket också kan medföra
en kvalitetsbrist för assistansanvändaren. Utredningen bedömer att
det övergripande ansvaret för de personliga assistenternas
arbetsförhållande ligger på staten.
Utredningen har lagt sju förbättringsförslag, samtliga riktar sig till
staten. Tre av dem bedöms inte påverka kommunal verksamhet alls
och fyra bedöms kunna ha en positiv inverkan. De fyra senare
handlar om att Socialstyrelsens ges i uppdrag att ta fram
utbildnings- och kunskapsmaterial som alla assistansanordnare (och
de personliga assisterna och assistansanvändarna) kan ha nytta av.
Det sista förslaget som utredningen ger är att flytta över ansvaret på
sjuklöner från kommunen till assistansanordnarna. Förlaget bedöms
som positivt då det skulle innebära minskad administration för
kommunen och ger ett incitament för assistansanordnare att
förebygga sjukskrivningar.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Särskilt uttalande
Ledamoten Anna Laine (V) anmäler för Vänsterpartiet ett särskilt 
uttalande enligt bilaga.
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Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) anmäler att Feministiskt 
initiativ ansluter sig som sitt ersättaryttrande.

Bilaga
Särskilt uttalande, Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ som sitt 
ersättaryttrande
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Bilaga, särskilt uttalande, Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ 
som sitt ersättaryttrande
Skärholmen stadsdelsnämnd
2020-05-28
Remiss av Översyn av yrket personlig assistent
(SOU 2020:01), KS 2020/512.
Dnr. SKHLM 2020/269  
 
Anna Laine m.fl. (V)
 
Särskilt uttalande
Att vara personlig assistent är ett av de vanligare yrken vi har i 
Sverige samt ett både viktigt och särskilt arbete. Att yrket 
domineras av kvinnor och unga personer är väl känt, men lyfts nu 
fram av utredningen vilket vi också välkomnar. Med många unga 
och
nyanlända i den här yrkesgruppen är det av stor vikt att tydliggöra 
vilka rättigheter anställda har för att de därigenom ska få så bra 
villkor och en så bra arbetsmiljö som möjligt. Samtidigt måste vi 
vara medvetna om att det är ett annorlunda jobb där den som har 
insatsen är den som i stort utformar sin och därmed även 
assistentens dag, och att det krävs för att uppfylla lagstiftningens 
intentioner.
Utredningen ser i stora delar till helheten och vi välkomnar 
förslagen om ökat arbetsgivaransvar samt ett samlat kunskapsstöd 
för personliga assistenter vilket i nuläget är upp till varje 
arbetsgivare att tillhandahålla. Betydelsen av utbildning av 
assistenter är en särskilt viktig fråga som även Kommunal lyft fram. 
Dessa förslag kombinerat med trygga villkor och en ökad kunskap 
även hos brukarna, kan mycket väl leda till en bättre assistans för 
många och en väg bort från dagens stämpling som 
genomgångsyrke. Ett sådant lyft för yrket kräver dock en höjd 
schablon och därmed höjda löner vilket vi också ser kommer 
behövas framöver.

Handlingar i ärendet
 284699 (Godkänd - R 1) Remiss av Översyn av yrket 

personlig assistent (SOU 2020:01)
 284149 

Bilaga1ÄrendeKS2020_512Remisspersonligassistent_Funkr
ådSkärholmen_yttrande om personlig assistent

 SKHLM 2020/269-1.1 Översyn av yrket personlig assistent 
(SOU 2020:01)

 SKHLM 2020/269-1.2 Översyn av yrket personlig assistent 
(SOU 2020:01)
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§ 22
Planärende på samråd: Sätra centrum 
-svar på remiss, omedelbar justering
SKHLM 2020/339

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och
lämnar det som svar på remissen.

Sammanfattning av ärendet 
Den föreslagna detaljplanen möjliggör rivning av befintlig
centrumanläggning och anläggande av ett nytt torg som inramas av
nya bostadshus med sammanlagt ca 600 lägenheter, samt lokaler i
bottenvåningarna mot allmänna platser.
Den aktuella detaljplanen ingår i stadsutvecklingssatsningen Fokus
Skärholmen (SBKs dnr 2015-17268) som pågår i Skärholmens
stadsdelsområde.
Förvaltningen är positiv till föreslagen bebyggelse men lyfter vikten
av att hålla torget bilfritt. Förvaltningen föreslår att det i ett tidigt
skede anlägga dynamiska hinder på angöringsgatan för att förhindra
obehörig trafik på torget samt på en gång trafikseparera gång-och
cykelbanan.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar bifall till förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 289797 (Godkänd - R 1) Kopia av Remissvar samråd Sätra 

Centrum
 SKHLM 2020/339-1 Internremiss. Planärende på samråd. 

Sätra centrum (högsätra 10, Djursätra 3 samt del av Sätra 2:1 
m.fl.), dnr 2018-15976. Svar senast 2020-05-14.

 SKHLM 2020/339-1.1 Planärende på samråd (2/2)
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§ 23
Beslut att stadsdelsnämndens sammanträde hålls inom 
stängda dörrar. Avser sammanträde den 26 mars,16 april, 
28 maj och 11 juni 
-anmälningsärende
SKHLM 2020/221

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2020/221-3 Beslut att stänga nämndens 

sammanträden den 16 april, 28 maj och 11 juni för 
allmänheten.
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§ 24
Inbjudan till gemensam upphandling av 
upphandlingskonsulter 2021 
-anmälningsärende
SKHLM 2020/299

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2020/299-2 SV: Inbjudan till gemensam 

upphandling av upphandlingskonsulter2021.
 SKHLM 2020/299-1 Inbjudan till gemensam upphandling av 

upphandlingskonsulter 2021. Svar senast 2020 -05-07
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§ 25
Inbjudan till gemensam upphandling av vitvaror 
-anmälningsärende
SKHLM 2020/281

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2020/281-3 VB: Gemensam upphandling Vitvaror.
 SKHLM 2020/281-2 Inbjudan till gemensam upphandling av 

Vitvaror.
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§ 26
Protokoll - UNGSK Ungdomsrådet i Skärholmens 
stadsdel 
-anmälningsärende
SKHLM 2020/45

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2020/45-7 Protokoll 2020-04-22.
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§ 27
Protokoll - Förvaltningsgruppen 
-anmälningsärende
SKHLM 2020/42

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2020/42-7 Protokoll 2020-04-16.
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§ 28
Protokoll - Gruppledarmöte 
-anmälningsärende
SKHLM 2020/40

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2020/40-5 Protokoll 2020-04-16.
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§ 29
Balanslista år 2020 
-anmälningsärende
SKHLM 2020/1

Beslut 
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna.

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna, och hör enhälligt bifall därtill.

Handlingar i ärendet
 SKHLM 2020/1-10 Balanslista uppdrag - SDN 7/2020-05-

28.
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§ 30
Övriga frågor 

Beslut 
Stadsdelsnämnden avslår skrivelsen.

Förslag till beslut
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ, som sitt 
ersättaryttrande, en skrivelse till stadsdelsförvaltningen enligt 
bilaga.
 

Beslutsgång
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar avslag till skrivelsen och hör 
bifall därtill.

Reservation
Vice ordförande Salar Rashid (S) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut.
Tjänstgörande ersättare Johan Rönnblom (S) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut.
Tjänstgörande ersättare Jamila Hassan Khali (S) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut.
Ledamoten Anna Laine (V) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut.
Ledamoten Anneli Fridell (V) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut.
Ersättaren Sissela Nordling Blanco (Fi) reserverar sig mot beslutet 
till förmån för eget förslag till ersätteryttrande.
 

Bilaga
Skrivelse, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Feministiskt 
initiativ, som sitt ersättaryttrande.
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Bilaga, skrivelse Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande
Stadsdelsnämnden skärholmen
2020-05-28
Skrivelse
 
Salar Rashid m.fl. (S)
Anna Laine m.fl.  (V)
Sissela Nordling Blanco (Fi)
                                           
 
En levande sommar för alla barn och unga
I sviterna av covid-19 står vi inför en sommar olik någon annan. 
Fler av stadsdelens barn och unga kommer att spendera sin 
sommarsemester hemma. Det kommer betyda att fler barn och unga 
på våra badplatser, fler som är ute på kvällarna och fler som 
kommer att vara i behov av sysselsättning. Alla barn och unga 
förtjänar en levande sommar oavsett föräldrarnas socioekonomiska 
bakgrund.  En vanlig sommar står vår stadsdel för aktiviteter, 
feriejobb och fritidsverksamheter. Vilket vi ska vara stolta över. 
Den här sommaren som kommer nu ställer dock högre krav på oss. 
Framför allt vad gäller möjligheten till det första jobbet eller 
möjligheten till aktivitet och stimulans.
Det är viktigt med en vuxennärvaro där unga rör sig, men kanske 
extra mycket under den här sommaren. Vuxna kan vara 
kontaktpersoner som skapar trygghet, bygger relationer, förebygger 
våld och orosmoment bland våra unga. Det gäller framför allt 
närvaron av vår egna fältassistenter, vår personal i parklekarna och 
fritidsledarna på våra fritidsgårdar.
På grund av rådande situation kommer inga feriejobb kunna 
erbjudas inom förskolan och äldrevården. Men behovet av 
sysselsättning och aktiviteter för unga kvarstår.
Alla unga bör få en chans att kunna tjäna sin första lön. Genom 
feriejobb får fler ungdomar möjlighet till en första kontakt med 
arbetsmarknaden. Vi föreslår därför att fler unga ges möjlighet till 
feriejobb för att bedriva aktiviteter inom stadsdelens kultur, idrott 
och fritidsverksamheter samt öka antalet feriejobb för unga som 
städar i vår stadsdel och parkarbetare i stadsdelen. En sådan 
satsning skulle innebära fler arbetstillfällen för ungdomar i 
förvaltningens egna verksamheter och fler aktiviteter för barn och 
unga som firar semester hemma i den egna stadsdelen.
Vi är en stadsdel som kan stoltsera med fina badplatser i vårt 
område. En sommar som denna kommer det med största sannolikhet 
vara högre belastning på stränderna när fler spenderar sommaren 
hemma. Vi vill därför se att badvakter och badvärdar och 
fritidsaktiviteter införs vid våra bad. Det skulle öka tryggheten för 
våra medborgare och innebära fler vuxna på plats kring våra 
badplatser.
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Vi yrkar att skärholmens stadsdelsnämnd ska besluta:
 
- att alla barn och unga ska få tillgång till den lokala kulturen i 
Skärholmen samt att antalet sommaraktiviteter utökas.
 
- att olika typer av satsningar görs från förvaltningen för att öka 
vuxennärvaron på eftermiddags- och kvällar alla stadsdelens 
områden.
 
- att badvakter och badvärdar och fritidsledare inför på våra bad 
under den här sommaren
 
- att antalet feriejobb utökas och att fler unga ges möjlighet till att 
bedriva aktiviteter inom t.ex. stadsdelens kultur-, idrott- och 
fritidsverksamheter.
 
- att städningen och parkarbetet utökas i sommar med hjälp av 
sommarjobbande ungdomar.
 
- att förvaltningen i samråd med fryshuset ser över öppettiderna på 
stadsdelens fritidsgårdar, med målet utöka dessa under sommaren, 
samt att en satsning görs på särskilda aktiviteter för tjejer, för att 
öka jämställdheten på fritidsgårdarna.
 
- att förvaltningen säkerställer att 127-festivalen blir av i sommar
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Då inga övriga frågor förelåg avslutade ordförande Johan Kling (C) 
sammanträdet kl 18.10.
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Ärende 17
Om generella effektiviseringar 
i Skärholmens
stadsdelsnämnd
Svar på skrivelse från 
Vänsterpartiet

Dnr. SKHLM 2019/1045  

Anna Laine m.fl. (V)

Särskilt uttalande 

Svaret från förvaltningen svarar delvis på de frågor som vi ställde i skrivelsen. Det är positivt 
om det främst är samverkan som krävts för att kunna göra de besparingar som motsvarar de 
generella effektiviseringarna, och detta utan att personaltillsättningen påverkats. 

Vi tycker dock inte att vi fått svar på frågorna om effektiviseringarna har påverkat 
möjligheten till löneökningar eller kompetensutveckling inom förskolan eller andra 
utförarverksamheter. Vi tycker inte heller att vi har fått svar på om besparingarna påverkat 
bedömning av enskildas ansökningar av insatser enligt SoL och LSS eller valet av insatser, 
samt inte heller hur många ärenden socialsekreterare och biståndshandläggare ska handlägga. 
Dessa frågor önskar vi att få svar på från förvaltningen för att vi ska få en heltäckande bild av 
vilken påverkan som de pålagda besparingarna i form av generella effektiviseringarna har. 

Sida 43 (55)



2020-05-28
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Tillägg till 
delegationsordningen för 
Skärholmens 
stadsdelsnämnd
SKHLM 2019/856
Ärende 18

Johan Kling (C) m.fl.
Elisabeth Johnson (M) m.fl.
Martin Vallas (L) m.fl.
Sara Grolander (MP) m.fl.

Med anledningen av den speciella situationen som nu råder är det rimligt att förvaltningen är 
snabba i beslut och att vi enkelt kan genomföra de beslut som kommer från 
krisledningsnämnden. Därför är det rimligt att vi i enlighet med förvaltningens förslag ger 
avdelningschefen ett utökat mandat. Dock är det viktigt att vi inte glömmer bort 
rapporteringen gentemot de förtroendevalda

Med anledning av detta föreslår vi nämnden besluta: 

 Att delvis godkänna förvaltningens förslag.

 Att därutöver att under anmärkningar där idag framgår att ”Denna 
delegation gäller som komplement till befintlig delegation enligt SoL” 
kompletera med följande punkter

o Om beslut fattas enligt denna delegation skall nämndens ordförande 
samt vice ordförande skyndsamt informeras.

o Att dessa beslut anmäls vid nästa nämndssammanträde.
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Ärende 20
Tertialrapport 1 2020 för 
Skärholmens stadsdelsnämnd

Dnr: SKHLM 2020/280

                                                                               Salar Rashid (S)
Särskilt uttalande 
Corona-pandemin har drastiskt förändrat vårt samhälle. Spridningen av coronaviruset och 
försöken att begränsa smittspridningen innebär idag stora utmaningar för vårt samhälle, 
staden och stadsdelsförvaltningens verksamheter. Osäkerheten gällande effekterna av 
pandemins fortsatta utveckling är mycket stor. Tertialrapporten för januari till april år 2020 
ska redovisa för hur och i vilken omfattning nämnden bidrar till att uppfylla 
kommunfullmäktiges mål, det ekonomiska utfallet, samt en prognos för helåret.

Bortsett från den mycket svåra situationen inom äldreomsorgen och sjukvården, så har 
effekterna av pandemin slagit hårt på Stockholmsregionen. Stockholms stads arbetsmarknad 
och tillväxt har påverkats i allra högsta grad. Vi vet att flera av stadens basnäringar (bland 
annat besöksnäring, hotell- och restaurang, delar av handeln) och tjänstesektorn står stilla 
idag. Kostnader relaterade till arbetslöshet, ekonomiskt bistånd och social välfärd ökar. 
Företag går i konkurs, permitteringar och varsel har ökat markant. I stockholmsregionen har 
antalet arbetslösa ökat med nästan 60 000 personer. 

Det rapporteras att smittspridning, antal inlagda inom intensivvården IVA och höga dödstal 
särskilt har drabbat befolkningen i våra Stockholmsförorter. Förutom situationen på 
Järvaområdet har vi kunnat följa en ökad smittspridning i våra södra stadsdelar. Skärholmen 
och Söderort befinner sig i en mycket tuff situation just nu – där smittspridningen är som 
störst. Detsamma gäller för arbetslösheten där prognoser visar att Skärholmen är en av de 
stadsdelar där arbetslösheten ökar som mest.

Stadsdelsnämnden i Skärholmen har fått en central roll i att ge trygghet, säkerhet och en bra 
välfärd till alla invånare. Vår personal har med sitt arbete gjort enastående insatser för att alla 
ska kunna ta sig igenom krisen med tryggad hälsa och säkerhet. De förtjänar de bästa av 
förutsättningar för detta arbete. Något som staden inte alltid lyckats ge dem. Politiken måste 
nu rikta in sig än mer inom detta område. I rapporten redogörs för hur förvaltningen arbetar 
med de uppdrag de fått i budget och det är glädjande att se hur vår verksamhet, trots de 
ekonomiska förutsättningar den blågröna majoriteten ålagt dem, gör sitt bästa för att kunna 
leverera en välfärd av hög kvalitet till stadens invånare.

De förutsättningar de får i en budget som prioriterar lägre skatt framför välfärd märks nu i 
verksamheterna. När kommunfullmäktiges borgerliga majoritet efter valet 2018 beslutade om 
en lägre skattesats lovade de att skola och omsorg inte skulle drabbas. Inte heller 
ambitionerna för bostadsbyggande och infrastruktur skulle påverkas. Men nu ser vi uppenbara 
risker att dessa löften inte kommer hållas för år 2020. 
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Trots att hela världen under de för rapporten aktuella månaderna befunnit sig i en pandemi, 
som ger direkta effekter på stadens alla verksamheter, bedöms stadens mål till stora delar 
uppfyllas. Detta är särskilt anmärkningsvärt när det kommer till äldreomsorgen, som drabbats 
hårt under just de aktuella månaderna. Att målet ”I Stockholm har äldre en tillvaro som 
präglas av hög kvalitet, trygghet och självbestämmande” anses som helt uppfyllt är därför 
förvånande. Nämnden bör inte anse målet som uppfyllt.

Under pandemin har personalfrågan rätteligen blivit högaktuell. Personalkontinuiteten har 
visat sig vara avgörande även i denna krissituation. Den orimligt höga andelen timanställda 
inom äldreomsorgen måste minska. Även ur smittskyddssynpunkt är detta avgörande. 
Besluten av den politiska majoriteten att ta bort stadens mål för att minska tidsbegränsade 
anställningar har visat sig vara direkt kontraproduktiva. Det är mycket angeläget att större 
fokus läggs på personalens arbetsvillkor. Vi stod redan innan pandemin inför en stor utmaning 
med kompetensförsörjningen i staden och har lagt ett antal förslag för att förbättra bland annat 
arbetsvillkoren i staden, vilka inte hörsammats.

Att vara chef inom omsorgen är ett tungt ansvar, där många redan innan pandemin haft en 
oerhört stor arbetsbörda. Det visar sig tydligt nu i stadsdelarna där personalen är utarbetad och 
där chefer måste hyras in för att klara den uppkomna situationen. Chefernas situation måste 
förbättras och deras förutsättningar behöver ändras för att ge dem möjlighet att klara sina 
uppdrag. Goda arbetsvillkor och fasta anställningar är inte bara nyckelfaktorer när det gäller 
att kunna rekrytera utan också för att behålla medarbetares kompetens. 
En hög personalkontinuitet i verksamheterna bidrar i stor grad till att staden ska kunna 
bibehålla och utveckla en hög kvalitet i välfärden. Vi måste skapa förutsättningar för dem 
som redan arbetar inom vård och omsorg att vilja, orka och kunna arbeta kvar. Otrygga 
anställningar kommer varken leda till ett hållbart arbetsliv eller en högre kvalitet för den 
enskilde. Inte heller kommer de innebära att fler att lockas till att vilja arbeta med vård och 
omsorg. 

Grundbemanningen behöver öka, för att minska användningen av timanställningar, för att 
höja kvaliteten och för att förbättra arbetsmiljön. Vi vill även se fler bemanningsenheter, med 
fastanställda heltidsvikarier som ska kunna täcka upp då ordinarie personal är frånvarande, 
vilket kommer att underlätta kompetensutveckling och minska den administrativa bördan med 
att ringa in och introducera ny personal i verksamheten. Vi ser nu hur staden överanställer 
personal och inrättar personalpooler. Det är ett arbete som behöver fortsätta även efter att just 
denna kris är över. Vi noterar avslutningsvis att det funnits flera förslag för att stärka 
välfärden genom ökade anslag till skola, förskola och äldreomsorg men att dessa avvisats av 
kommunfullmäktiges borgerliga majoritet. Vi beklagar det och hoppas att sådana 
budgetbeslut kan fattas i bred politisk enighet inom kort.
Äldreomsorgen och förskolan är inte överbudgeterade i Stockholm. Våra anställda förtjänar 
bättre förutsättningar – både avseende anställningsvillkor och sett till bemanning.

Vi står inför en global konjunkturnedgång som kommer drabba även vår stad och vår 
stadsdel. Ska vi lyckas begränsa effekterna av denna är det angeläget att staden nu, 
tillsammans med stat och region, höjer ambitionerna för utbildnings- och 
arbetsmarknadspolitiken så att arbetslösheten blir så låg som möjligt. Som en del av detta mål 
behöver också staden öka insatserna för att stödja näringsliv och tillväxt i vår stad. 
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Med anledning av pågående pandemi har stadsledningskontoret beslutat att stadens 
medborgarundersökning inte ska genomföras år 2020, vilket är något vi ställer oss frågande 
till. 

Förskoleverksamhet
Under pandemin har barnomsorgens verksamheter drabbats hårt av sjukfrånvaro, vilket 
kommer att ge stora konsekvenser för resten av året. Bemanningsenheter med fastanställda 
vikarier hade otvetydigt underlättat enheternas arbete under denna period. 
För verksamhetsåret 2019 nådde endast 50 % av Skärholmens förskolor årsmålen. 
Förskolan är den viktigaste verksamheten för att kunna ge alla barn en likvärdig start i livet. 
Dessa utmaningar kommer bli än svårare under pandemin. Bemanningsfrågan har sedan 
tidigare varit en stor utmaning för våra förskolor i Skärholmen. Bemanningsfrågan är viktig 
utifrån både barnens, personalens och vårdnadshavarnas perspektiv. Varje barn måste vara 
tryggt med personalen som de spenderar sina dagar med, och vårdnadshavarna ska känna 
trygghet när de lämnar på morgonen. Samtidigt måste personalen veta att de har kollegor och 
en rimlig arbetsbelastning. Därför borde Skärholmens stadsdelsnämnd utreda möjligheten till 
att införa förstärkningsteam för vikarier. Vi har redan tidigare i februarinämnden lyft frågan 
om en handlingsplan för att höja kvalitén för våra förskolor i Skärholmen. Dessa åtgärder 
hade kunnat ge för förskoleverksamhet bättre förutsättningar att klara av verksamhet bättre 
under pandemin. Förvaltningens planer på att starta upp ett nytt system för vikariehantering 
inom förskolan har nu blivit uppskjutna.

Äldreomsorg
Förutom att säkerställa att de anställda har bra arbetsvillkor, rimliga scheman och ett 
närvarande ledarskap behöver förutsättningarna för kompetensutveckling förbättras. 
Vi ser hur utbildningar avbryts utan att kostnaderna för vikarietäckning tagits i anspråk, vilket 
innebär att de går tillbaka till arbete istället för att studera klart. Bemanningsenheter med fast 
anställda vikarier och höjd grundbemanning anser vi underlätta kompetensutvecklingen för 
verksamheterna. Kommunikationen mellan staden och utförarna måste säkerställas och 
kanaler för att regelbundet sprida och inhämta information måste finnas. Kraven på att 
utförarna tillhandahåller tillämplig skyddsutrustning och tvättar arbetskläder måste skärpas 
och följas upp. För att kunna följa de basala hygienrutinerna måste förvaring av handtvål, 
handsprit och pappershanddukar säkerställas hos den enskilde hemtjänsttagaren.

Förvaltningen skriver att den största anledningen till att medarbetare avhåller sig från 
verksamheten har varit på grund av egen sjukdom eller misstänkt smitta. Hemtjänsten har som 
mest haft mer än 50 % frånvarande medarbetare under en dag. Hemtjänsten är den verksamhet 
som varit mest sjukdomsdrabbad. Personal från förskolan har förstärkt inom hemtjänsten och 
nyanställningar har gjorts löpande sedan början av april.

Här måste vi se till att heltid ska vara en norm inom äldreomsorgen. AVA-anställningar 
undvikas och timanställningar likaså. Utförare inom hemtjänsten ska inte bara erbjuda heltid 
och fast anställning – utan förvaltningen måste även ha tydligare arbetsmetoder för att detta 
ska bli verklighet.  Ur kompetenssynpunkt är det viktigt att ha en stor andel fast anställd 
personal. När majoriteten vill se en ökad kompetens hos äldreomsorgens medarbetare samt att 
all tillsvidareanställd personal har goda språkkunskaper och grundutbildning gäller det i 
verkligheten långt ifrån alla som arbetar med de äldre. Inte heller blir målet om att all 
tillsvidareanställd personal ska ha grundutbildning ett särskilt omvälvande mål att nå, då 
äldreomsorgen till nära en fjärdedel bemannas av timanställda, vilket drabbar den enskilde 
direkt, som får en minskad personal-, tids- och omsorgskontinuitet.
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Det finns en överenskommelse mellan SKR och Kommunal från april 2017 då man tog ett 
beslut om en yrkesutvecklingstrappa för vård och omsorg. I den överenskommelsen finns 800 
poäng och 1500 poäng medräknade. 800 poäng motsvarar vårdbiträde och 1500 poäng 
motsvarar undersköterska. Vi anser att även Stockholms stad bör följa överenskommelsen.

Ekonomiskt bistånd
Förvaltningen skriver att behovet av ekonomiskt bistånd har minskat. Det finns dock stora 
eftersläpningar inom arbetslöshetssiffrorna p.g.a. pandemin. Antalet bidragssökande familjer 
kommer med all sannolikhet att öka ytterligare under resten av året med tanke på att 
Stockholm har en stor andel tidsbegränsade anställningar i tjänstesektorn och hälften av rikets 
alla varsel och en tredjedel av alla permitteringar drabbar stockholmare.
Arbetslösheten har redan visat sig öka som mest i Skärholmen och i övriga ytterstaden. 
Förvaltningen har sedan tidigare en nära samverkan med Jobbtorg. En handlingsplan och 
beredskap måste komma till för hur vi möter den prognostiserade ökningen av arbetslösa. 
Här hade de blågröna under mandatperioden kunnat öka antalet Stockholmsjobb, som har 
visat sig vara effektiva för att minska antalet personer som är beroende av ekonomiskt 
bistånd. Förvaltningen skriver även att det finns även en risk att personer med OSA-
anställning och Stockholmsjobb omplaceras eller sägs upp i förtid. Vilket är ytterst beklagligt. 
Det kommer som förvaltningen skriver att skapa psykisk lidande för dem och merarbete för 
personer som arbetar med arbetsmarknadsinsatser.

Feriejobb
Anledningen till att målen inte kommer att nås är att vård- och omsorgsboenden, förskolor 
och LSS-boenden inte kan ta emot några unga i sommar. Dock finns det alla möjligheter att 
erbjuda unga jobb i t.ex. parkarbete och offentliga miljöer och vi vill uppmana förvaltningen 
att vara kreativ när det gäller att hitta ersättningsjobb för dem som försvunnit.
Unga kommer som förvaltningen skriver att påverkas mycket negativt genom minskade 
möjligheter till feriejobb. Förvaltningen befarar att ännu fler unga och unga vuxna kommer att 
hamna utanför arbetsmarknaden och vara i behov av omfattande insatser för att närma sig 
arbetslivet efter det att pandemin är över. Det är ett arbete som förvaltningen måste ta tag i nu.
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Skärholmen stadsdelsnämnd

2020-05-28

Ärende 20
Tertialrapport Tertial 1 2020 
för Skärholmens 
stadsdelsnämnd

Dnr. SKHLM 2020/280  

Anna Laine m.fl. (V)

Särskilt uttalande 

Den rådande corona-pandemin har haft en stor påverkan på hela samhället och vi vet ännu 
inte hur situationen kommer att utvecklas under sommaren och till hösten. Många 
verksamheter klarar sig igenom denna tid men om det blir mer långvarigt kan effekterna bli 
mycket större. Det både har och kommer att få stor påverkan på stadsdelsnämndernas 
ansvarsområden. Något som pandemin har visat oss alla är behovet och vikten av en stark och 
hållbar offentlig sektor. Det är det offentliga som hållit uppe många privata företag för att 
säkerställa att pandemin inte får än större ekonomiska konsekvenser. Det är det offentliga som 
ser till att det finns allt från förstärkningsteam inom hemtjänsten som även kan ta hand om 
smittade brukare från de privata utförarna till förskola under sommaren för all den personal 
inom vården som kanske inte kommer att kunna ta ut sin semester.

Stadsdelsnämndens verksamheter gör ett fantastiskt arbete för att upprätthålla välfärden under 
denna svåra situation. Vi hoppas att de framöver ska tackas genom att mer resurser tillskjuts 
dessa verksamheter både genom de utlovade generella statsbidragen men också genom att i 
kommande budget få tillräckliga resurser för att utveckla sina verksamheter och för att 
förbättra arbetsmiljön och höja lönerna för alla de som bär upp välfärden. Vi vill också 
framhålla att det just nu är en märklig ekonomisk situation som stadsdelsnämnderna står inför 
där de får ökade kostnader som följd av pandemin men samtidig så ligger exempelvis krav på 
effektiviseringar, alltså besparingar, kvar. 

Till att börja med vill vi framhålla att de indikatorer och mål som nämnden har att förhålla sig 
till ibland kan bli missvisande mot verkligheten. Exempelvis målet om att I Stockholm når 
barn sin fulla potential då Stockholms skolor och förskolor är de bästa i Sverige, detta mål 
anses uppfyllt och det kan det nog vara utifrån att det som är stadsdelens uppgift inom det 
målet är att ha en bra kvalitet inom förskolan, men det kan ändå bli en aning missvisande när 
vi vet att över 17 procent av hushållen inom stadsdelen identifieras som utsatta. Och detta 
kommer såklart att påverka alla de barn som omfattas. 

Äldreomsorgen prognostiserar ett underskott på 2 mnkr som till största del härrör från 
hemtjänsten i egen regi. Underskottet beskrivs beror på högre personalkostnader jämfört med 
budget, vilket såklart inte är märkligt under rådande omständigheter. Förvaltningen skriver att 
man arbetar kontinuerligt med att förbättra ekonomin genom löpande uppföljningar av 
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personalproduktivitet. Vi anser att en bättre lösning är att verksamheten tilldelas nödvändiga 
resurser för att möjliggöra både en god hemtjänst för de som är i behov av den och god 
arbetsmiljö för personalen där de inte behöver bli än mer pressade i en redan pressad 
situation. 

För ekonomiskt bistånd prognostiseras för närvarande en budget i balans. Men förvaltningen 
ser en ökning av ansökningar om ekonomiskt bistånd till följd av rådande läget
med covid-19 och framhåller även att förändrade riktlinjer för vilka grupper som kan beviljas 
bistånd medför en risk för ökade kostnader. Denna utveckling behövs följas noggrant och från 
centralt håll säkerställas att stadsdelsnämnden får tillräckliga resurser för att möta de ökade 
behoven inom ekonomiskt bistånd utan att behöva omfördela resurser internt. 

För Stadsmiljö prognostiseras ett överskott om 0,1 mnkr jämfört med budget vilket förklaras 
av att man gjort besparingar av driftkostnader. Det känns märkligt att man gjort besparingar 
inom drift inom stadsmiljö samtidigt som målet om att Skärholmens offentliga rum är 
välskötta endast uppfylls delvis, och det förklaras endast delvis av pausade projekt som en 
följd av pandemin. Även här ser vi behov av att få tillräckliga resurser för att kunna uppnå 
uppsatta mål och vill framhålla att det inte är rimligt att det i dagsläget inte är så att resurser 
matchar uppställda mål. Detta blir än viktigare med tanke på den planerade nybyggnationen i 
området som leder till att fler människor kommer att vistas i de offentliga rummen vilket ökar 
slitage och behov av löpande underhåll och rengöring. 

Stöd- och service för personer med funktionsnedsättningar prognostiserar ett underskott på 10 
mnkr vilket gör det tydligt att deras budget inte är tillräcklig för deras uppdrag. 

Vidare vill vi framhålla att det i flera fall lyfts frågan om att det behövs utökad kompetens hos 
personalen och att även det är ett område som kan komma att behöva ekonomiska resurser för 
att göra det möjligt. Under föregående mandatperiod fanns en kompetensutvecklings fond för 
detta ändamål och Vänsterpartiet har motionerat om att de kvarvarande resurserna i den ska 
fördelas för ändamålet och att det kan behöva utökade medel för kompetensfonden. 

Vi ser också att förvaltningen påbörjat ett arbete med att undersöka kulturhistoriska värden 
inför kommande planer och åtgärder. Vi hoppas att förvaltningen uppmärksammar och 
offentligt synliggör de arkeologiska analyser av fynd i marken som visar på migration som 
historisk process, för att därmed möjliggöra en ökad inkluderingen av de olika grupper som 
idag bor inom stadsdelsområdet.

Slutligen kan vi konstatera att det behövs mer resurser till stadsdelsnämndens verksamheter 
för att det ska bli möjligt att nå uppsatta mål och möta de stora utmaningar som följer av 
corona-pandemin. Vi hoppas att den borgerliga majoriteten tillskjuter nödvändiga resurser, 
även om det skulle innebära att flytta fokus från låg kommunalskatt till hög kollektiv 
kompetens och social hållbarhet. 
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Skärholmens stadsdelsnämnd
2020-05-28

Diarienummer: SKHLM 2020/280
Tapani Juntunen m.fl (SD)

                                                                                                              
Ärende 20

Tertialrapport Tertial 1 2020 för Skärholmens stadsdelsnämnd

Särskilt uttalande

Vi sverigedemokrater noterar att förvaltningen i stadsdel Skärholmen befinner sig i ett 
ansträngt läge, vilket under rådande omständigheter är naturligt. Den medelreserv som finns i 
förvaltningen, under posten nämnd och administration, har redan nu under tertial 1 tagits i 
anspråk. Det som just därför är anmärkningsvärt är att inga inplanerade icke akuta åtgärder i 
parkmiljö har pausats. Den blågröna majoritetens ambition att omprioritera resurser lyser med 
sin frånvaro. Det finns inplanerade projekt, som det vore fel att kalla investeringar i ordets 
rätta bemärkelse, där återbetalningstiden motsvarar flera hundra år. Dylika projekt ska 
tydligen ändå genomföras. 

Under många goda år i högkonjunktur har staden ägnat tid åt att låna pengar. Nu i sämre tider 
väljer den sittande blågröna majoriteten att driva verksamheten som om Coronakrisen och 
lågkonjunktur inte redan vore ett faktum. Vår bestämda åsikt är att arbetet med att strama upp 
budgeten är något som behöver aktiveras tydligt och omgående i samtliga av stadens 
nämnder, facknämnder och stadsdelsnämnder likaså. Syftet är som alltid att värna 
kärnverksamhet, skattebetalarna, och medborgarnas trygghet. 
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Sissela Nordling Blanco (Fi)

 

 

Ersättaryttrande 

Den rådande covid-19 pandemin har haft och har stor påverkan på stadsdelsnämndens 
verksamhet och på dess invånare. Många medarbetare har varit hårt pressade i hela staden och 
inte minst i stadsdelarna. Det är till största del lågavlönade kvinnor inom välfärdsyrken som 
nu också fått ta störst ansvar och risker genom sina arbeten inom vård och omsorg. Pandemin 
har samtidigt slagit hårt mot redan utsatta grupper. Det ser vi i Skärholmen som ett av de 
socioekonomiskt utsatta områden som drabbats av högst andel insjuknade och avlidna. Vi ser 
det också i kvinnojourernas vittnesmål om att våldet i nära relationer och mäns våld mot 
kvinnor och barn riskerar att öka när fler tvingas isolera sig hemma med sin förövare. Den 
ekonomiska utsattheten som följd av arbetslöshet slår också oproportionerligt hårt mot de med 
svagast ställning på arbetsmarknaden, såsom unga, nyanlända, kvinnor med otrygga 
anställningar och personer med funktionsnedsättning. 

Behovet och vikten av en stark offentlig välfärd, med trygga anställningar, goda arbetsvillkor 
och rättvisa löner har blivit tydliga under den rådande pandemin. Det står klart att 
skattesänkningar, nedskärningar, privatiseringar och urholkning av arbetsvillkor knappast är 
rätt väg att gå. De nedskärningar som det grönblåa styret har gjort i stadsdelarna bidrar inte 
till att ta oss ur den här krisen. 

I tertialrapporten kan vi läsa att fler invånare kommer vara i behov av ekonomiskt bistånd, 
och att det är fler kvinnor än män som är i behov av det. Vi har länge uppmärksammat 
behovet av fler riktade insatser för att nå kvinnor långt ifrån arbetsmarknaden. Det var därför 
vi införde stadsdelsmammor som arbetar uppsökande under den förra mandatperioden. Vi är 
glada att arbetet med stadsdelsmammor fortsätter och att kvinnor prioriteras. Vi hade dock 
velat se än större insatser för att möta det stora behov som finns, därför avsatte vi i vår 
oppositionsbudget ökade medel för att utöka arbetet. Tyvärr är det inget som det grönblåa 
styret har hörsammat i form av ökade resurser. Tvärtom har stadens arbetsmarknadsåtgärder 
skurits ner och det riskerar att bli unga och kvinnor i Stockholms förorter som får betala 
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priset. Feriejobben för unga har blivit färre med den grönblåa majoriteten och som en följd av 
rådande kris kommer de bli ännu färre än beräknat. Vi anser att staden måste göra sitt yttersta 
för att kompensera för de feriejobb som försvinner ute i stadsdelarna.

I tertialrapporten kan vi också fortsatt se att färre flickor än pojkar tar del av stadsdelens 
fritidsverksamhet. Det är ett problem som kräver större insatser från stadsdelen för att åtgärda. 
Vi beklagar att det grönblåa styret dragit in viktiga riktade satsningar för ökad jämställdhet 
som vi införde under förra mandatperioden. Inom satsningen på ungas organisering skapades 
tjejgrupper och tjejnätverk runt hela staden som verkade som mötesplats för unga tjejer på 
deras egna villkor. Skärholmen hade en särskild projektledare som stöd för att stärka ungas 
egenmakt och organisering som nu har försvunnit. Även demokratimedlen för unga har tagits 
bort vilket lett till att föreningar för unga i området har blivit utan stöd och tvingats lägga ned. 
Det är en utveckling som går på tvärs med barnkonventionen, stadens program för ett 
jämställt Stockholm och Agenda 2030. 

I en tid då mäns våld mot kvinnor och flickor riskerar att öka har stadsdelen satt 
medborgarvärdarnas arbete med kvinnofika på paus. Det finns anledning att ställa in fysiska 
träffar under en pandemi, men med tanke på risken för ökat våld mot kvinnor och flickor 
under krisen finns det en fara i att ställa in den typen av forum utan att ersätta det med något 
annat, då många kvinnor som söker sig dit antagligen gör det på grund av att de saknar andra 
nätverk. Att ställa in den verksamheten riskerar då att ytterligare förstärka kvinnornas 
isolering. Stadsdelen borde i stället arbeta aktivt för att nå kvinnor som är isolerade med 
information om vart man kan vända sig för stöd under rådande omständigheter.

I sammanhanget är det också oroande att tertialrapporten visar att personalomsättningen inom 
socialtjänsten går i fel riktning då en väl fungerande socialtjänst är viktigt för att ge rätt stöd 
till utsatta kvinnor och barn. I vår budget satsade vi på fler socialsekreterare i ytterstaden både 
för att förbättra socialsekreterarnas arbetsmiljö och för att skapa bättre förutsättningar för rätt 
stöd till de som är i behov av sociala insatser. 

Vi är övertygade om att stadens medarbetare gör vad de kan under rådande omständigheter 
för att hålla igång verksamheterna på bästa sätt, men vi vill understryka vikten av att 
stadsdelarna tillförs de resurser som krävs i stället för att pressas ytterligare genom 
ideologiskt motiverade besparingskrav. Om staden ska stå rustad för framtida kriser behöver 
vi en stark välfärd och en politik för ökad jämställdhet och jämlikhet.

Sida 53 (55)



Stadsdelsnämnden skärholmen
2020-05-28

Skrivelse

                                                                                                        Salar Rashid m.fl. (S)
                                                                                                        Anna Laine m.fl.  (V)
                                                                                                        Sissela Nordling Blanco (Fi)

                                            

En levande sommar för alla barn och unga
I sviterna av covid-19 står vi inför en sommar olik någon annan. Fler av stadsdelens barn och 
unga kommer att spendera sin sommarsemester hemma. Det kommer betyda att fler barn och 
unga på våra badplatser, fler som är ute på kvällarna och fler som kommer att vara i behov av 
sysselsättning. Alla barn och unga förtjänar en levande sommar oavsett föräldrarnas 
socioekonomiska bakgrund.  En vanlig sommar står vår stadsdel för aktiviteter, feriejobb och 
fritidsverksamheter. Vilket vi ska vara stolta över. Den här sommaren som kommer nu ställer 
dock högre krav på oss. Framför allt vad gäller möjligheten till det första jobbet eller 
möjligheten till aktivitet och stimulans.

Det är viktigt med en vuxennärvaro där unga rör sig, men kanske extra mycket under den här 
sommaren. Vuxna kan vara kontaktpersoner som skapar trygghet, bygger relationer, 
förebygger våld och orosmoment bland våra unga. Det gäller framför allt närvaron av vår 
egna fältassistenter, vår personal i parklekarna och fritidsledarna på våra fritidsgårdar.
 
På grund av rådande situation kommer inga feriejobb kunna erbjudas inom förskolan och 
äldrevården. Men behovet av sysselsättning och aktiviteter för unga kvarstår. 
Alla unga bör få en chans att kunna tjäna sin första lön. Genom feriejobb får fler ungdomar 
möjlighet till en första kontakt med arbetsmarknaden. Vi föreslår därför att fler unga ges 
möjlighet till feriejobb för att bedriva aktiviteter inom stadsdelens kultur, idrott och 
fritidsverksamheter samt öka antalet feriejobb för unga som städar i vår stadsdel och 
parkarbetare i stadsdelen. En sådan satsning skulle innebära fler arbetstillfällen för ungdomar 
i förvaltningens egna verksamheter och fler aktiviteter för barn och unga som firar semester 
hemma i den egna stadsdelen. 

Vi är en stadsdel som kan stoltsera med fina badplatser i vårt område. En sommar som denna 
kommer det med största sannolikhet vara högre belastning på stränderna när fler spenderar 
sommaren hemma. Vi vill därför se att badvakter och badvärdar och fritidsaktiviteter införs 
vid våra bad. Det skulle öka tryggheten för våra medborgare och innebära fler vuxna på plats 
kring våra badplatser. 
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Vi yrkar att skärholmens stadsdelsnämnd ska besluta:

- att alla barn och unga ska få tillgång till den lokala kulturen i Skärholmen samt att 
antalet sommaraktiviteter utökas.

- att olika typer av satsningar görs från förvaltningen för att öka vuxennärvaron på 
eftermiddags- och kvällar alla stadsdelens områden.

- att badvakter och badvärdar och fritidsledare inför på våra bad under den här 
sommaren

- att antalet feriejobb utökas och att fler unga ges möjlighet till att bedriva aktiviteter 
inom t.ex. stadsdelens kultur-, idrott- och fritidsverksamheter. 

- att städningen och parkarbetet utökas i sommar med hjälp av sommarjobbande 
ungdomar.

- att förvaltningen i samråd med fryshuset ser över öppettiderna på stadsdelens 
fritidsgårdar, med målet utöka dessa under sommaren, samt att en satsning görs på 
särskilda aktiviteter för tjejer, för att öka jämställdheten på fritidsgårdarna.

- att förvaltningen säkerställer att 127-festivalen blir av i sommar
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